
ÒEstic pel progr�s, per� abans amb la pagesia i el paisatgeÓ

LÕalcalde no veu b� els plans de connectar la C-31 amb la carretera de

Gualta per sobre del Ter, per lÕafectaci� agr�cola

Destaca les obres del pla de barris al municipi

Ull� �s un poble que passa for�a desapercebut per al tr�nsit persistent de la C-31. El que m�s es veu s�n els

camps de pomeres, a una banda, i la plana del Ter, a lÕaltra, amb la cara de migdia del Montgr�, al fons, i els pisos

del barri de la Roqueta, enganxat ja a Torroella i que molts pensen que �s par t del terme ve�. All� va arribar fa 35

anys lÕavui Ði des del 2003Ð alcalde, Josep L�pez (PSC), provinent de Barcelona i atret per la seva dona. I en

aquell pol�gon dÕhabitatges constru�t a les acaballes del franquisme i amb d�f icits, aviat es va integrar en el

moviment ve�nal per formar par t dÕuna candidatura socialista que va arribar al poder el mandat seg�ent, lÕany

1991. Recorda que el barri Òno havia estat ben tractat pels governs localsÓ f ins aleshores, per� reservem la zona

per al f inal dÕuna passejada que comen�arem per lÕorigen del poble, al nucli antic.

Ull� �s milálenari, per� es va comen�ar a consolidar cap al segle XII. El miler llarg dÕhabitants actuals es repar teix

for�a equitativament entre el poble vell i la Roqueta, i L�pez ha mirat de recosir els dos nuclis amb un pol�gon

industrial pel mig. Una feina que va comen�ar fa m�s dÕuna d�cada, quan hi havia encara plans de barris, i que

despr�s de successives crisis Ðecon�miques, la pand�mia i lÕenerg�tica dÕaraÐ han pogut avan�ar aquest

mandat.

El tomb comen�a a la par t alta del nucli antic, a lÕesgl�sia parroquial de Santa Maria. A tocar, continuen les

obres de refor� del clavegueram i les aig�es provinents del sector nord-oest, per la banda de Bellcaire, un

projecte del pla dÕobres (Puosc) que es fa en paralálel a una actuaci� per renovar canonades dÕaigua potable a

lÕEixample. Per� L�pez vol ensenyar-nos la reforma integral del poble vell. Recorda que els ha por tat molts

maldecaps, perqu� Òles subvencions dels plans de barris del 2010 van quedar congeladesÓ, i en un municipi petit

van optar per no avan�ar diners per no quedar penjats i endeutats. Tot renegociant terminis, van aconseguir

completar la super f�cie dels vials i les xarxes dÕaig�es i clavegueram. ÒPer� �s molt dif�cil quadrar els calendaris

amb les companyies el�ctriques i de telefoniaÓ, de manera que van optar per una urbanitzaci� amb mor ter de

formig� i llambordins que simplif iquen lÕober tura futura de rases per soterrar l�nies Òi no tornar-ho a fer malb� totÓ.

LÕalcalde destaca que els ajuts de la Generalitat els van permetre afrontar les obres sense carregar

contribucions especials als ve�ns dels carrers afectats, per� amb la contrapar tida que a par tir dÕara qualsevol

intervenci� anir� a c�rrec dels propietaris.

Davant lÕesgl�sia, fem notar que la reurbanitzaci� ha deixat intactes un pedr�s que integra velles l�pides i una

zona de lloses de pissarra. L�pez explica que va ser una obra promoguda pels ve�ns, anys enrere, i que sota les

l�pides no hi ha cap enterrament, per� que van voler-ho respectar a petici� del mateix ve�nat, malgrat que

suposa un entrebanc pel que fa a barreres arquitect�niques si sÕha dÕaccedir a lÕinterior del temple.

Recorrem diversos carrers impecables i arribem davant lÕantic ajuntament. LÕabril de lÕany passat va deixar de fer

la funci� de casa consistorial, per les seves redu�des dimensions Ðuns 75 m² distribu�ts en tres plantes sense

ascensorÐ. LÕedif ici, per�, reformat fa tot just dues d�cades, quedava sense �s, i van optar per destinar-lo a espai

de coworking i seu de noves empreses. En la recta f inal de la pand�mia, diversos emprenedors de sectors com



ara lÕarquitectura o les energies sostenibles ja sÕhi han instalálat, tot emplenant dos ter�os de la seva capacitat en

un any. L�pez hi afegeix que miren de programar-hi activitats divulgatives, centrades en les noves tecnologies,

energies renovables o recursos per aprof itar les subvencions dels fons europeus Next Generation.

El nou ajuntamentEnf ilem el cam� cap a lÕajuntament nou, que ha aprof itat espais lliures del centre c�vic i est�

empla�at en terreny neutral, a mig cam� de la Roqueta, sense barreres arquitect�niques i en una zona on es pot

circular i aparcar b�. Menys moviment de vehicles al nucli hist�ric i el repte pendent encara de pacif icar altres

vials, per� en un espai on ja generen electricitat fotovoltaica des del 2010 i amb plans, aprof itant els Next

Generation, dÕarribar als 450 kW/dia que cobreixin la demanda de lÕenllumenat p�blic Ðque tamb� volen fer m�s

ef icientÐ. El teulat de la sala polivalent, on tamb� milloraran lÕa�llament, o les noves marquesines a lÕaparcament

del camp de futbol s�n els espais on volen ampliar les instalálacions.

I en el tram f inal, arribant a la Roqueta, passem per davant de les naus de la cooperativa de fructicultors Costa

Brava, la gran empresa del poble, amb uns 120 llocs de feina estables que sÕamplien f ins a 250 durant els mesos

de recolálecci�. La poma marca el calendari a Ull�, i per les instalálacions passen 30 milions de quilos cada any,

que es conreen majorit�riament a lÕentorn i a lÕAlt Empord�. A prop�sit, a la pregunta de si els vindria b� una

millora de la mobilitat a la C-31, en vista del coll dÕampolla que implica el pas pel cor de Torroella sense variant,

L�pez critica que lÕopci� actual implica Òdestrossar tota la plana agr�riaÓ a banda i banda del Ter, entre Gualta i

Ull�. ÒEntre el pont i els talussos, es perdrien moltes hect�reesÓ, lamenta, i es mostra par tidari dÕuna ronda

perimetral a Torroella, tot i f icar-se dins ÒlÕautonomiaÓ del municipi ve�. ÒEstic pel progr�s, per� abans amb la

pagesia i el paisatgeÓ, rebla.

Ja arribats al sector lim�trof amb Torroella, lÕalcalde ens mostra lÕaltre vessant del pla de barris, amb actuacions

que han millorat els edif icis, en fa�anes, teulats i rampes dÕacc�s a les entrades. No seÕn van sor tir amb la

instalálaci� dÕascensors, que per lÕestructura dels edif icis implicaven afectar patis interiors i obres complexes,

per� han optat per pacif icar el vial central, habilitar-hi aparcaments al voltant i instalálar estructures per deixar

les bicicletes al carrer. Aix� eviten que els residents Ðespecialment els adolescentsÐ hagin de pujar i baixar per

les escales diversos cops al dia. Entre les pr�ximes f ites, tramiten un nou planejament per consolidar

lÕaparcament i crear una zona verda annexa al pol�gon, als peus del Montgr�. Alhora, volen habilitar super f�cie per

a la futura deixalleria municipal i estudien f�rmules per consolidar altres aparcaments al voltant del barri, on hi

ha d�f icit i seÕn van suprimir quan van ordenar el carrer principal com a espai de conviv�ncia i sense el perill de

cotxes amunt i avall.

I en aquest f inal a la Roqueta, on va comen�ar la vida personal i ve�nal i pol�tica de L�pez a Ull�, preguntem a

lÕalcalde si voldria repetir un mandat m�s. Diu que s�, per acabar, per exemple, els projectes dÕenergia dels Next

Generation, un cop rebin el vistiplau, i dÕaltres, com ara la posada en pr�ctica dels estudis dÕinundabilitat que

conjuntament amb Gualta, Torroella i la Diputaci�, el Consorci del Ter i la junta dÕusuaris dÕaig�es, han encarregat

a la UdG. El temporal Gl�ria, fa dos anys, Òva fer arribar lÕaigua a les por tes de moltes llarsÓ, en les pitjors

inundacions des de la d�cada dels vuitanta. I tenen sobre la taula delimitar camps inundables i negociar amb els

propietaris, arranjar els recs i automatitzar-hi compor tes, per exemple, per gestionar millor futures crescudes.

Per� tot aix�, com el futur de la pedrera, queda pendent per a una altra passejada.
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